
AZONNALI KÉRDÉS - A BELÜGYMINISZTERHEZ "HAZÁNK KÖZBIZTONSÁGA" CÍMMEL – 

1997. OKTÓBER 21. 

DR. KÖVÉR LÁSZLÓ (Fidesz): Elnök asszony, mindenekelőtt köszönöm a szót és a 

türelmet. Sajnos, késik az órám, ezért elnézést kérek képviselőtársaimtól is.  

Tisztelt Miniszter Úr! Bizonyára látta már a mai sajtót, ebből idéznék önnek néhány adatot. 

Egy közvélemény kutatásból kiderül, hogy a magyar polgárok egy csekély valószínűségű 

világháború után másodikként közvetlenül a bűnözés növekedését jelölték meg mint olyan 

jövőbeni fejleményt, amelytől a leginkább félnek. S erre minden okuk meg is van, ugyanis ha 

elolvassuk a legfőbb ügyész által kiadott gyorstájékoztatót, abból kiderül, hogy az év első 

kilenc hónapjában 42 ezerrel több bűncselekményt követtek el, mint az előző év azonos 

időszakában. 1997-ben e kilenc hónap alatt több 352 ezer bűncselekmény vált ismertté, mint 

1990-ben a teljes tizenkét hónap alatt. Ezen belül is jelentősen nőtt azon bűncselekmények 

száma, amelyek leginkább meghatározzák a polgárok biztonságérzetét, így a lakásbetörések 

száma 19 400-ról 23 400-ra, azaz 4 ezerrel, a rablások száma pedig 1875-ről 2259-re nőtt, de 

nőtt a gépkocsilopások száma is. Ugyancsak kiemelést érdemel, hogy az idén nőtt azok 

száma, akik kábítószer hatása alatt követték el bűncselekményüket. S nem szabad 

elfeledkeznünk arról sem, hogy a sokakat rettegésben tartó utcai robbantások az október 9-ei 

Szépvölgyi úti esettel átléptek egy olyan minőségi határt, amelyre korábban nem volt példa. 

Először fordult elő, hogy vétlen járókelők is megsérültek a robbantás során, és csak a 

szerencsének volt köszönhető, hogy nem történt nagyobb tragédia.  

Tisztelt Miniszter Úr! Ezelőtt tíz hónappal feltettem önnek egy kérdést, amelyre akkor nem 

tudott válaszolni. A fentiekre tekintettel újra felteszem ezt a kérdést önnek, és megkérdezem, 

hogy mikor, milyen események bekövetkeztekor látja elérkezettnek az időt arra, hogy 

alkalmatlanságát belátva felálljon a székéből. (Taps az ellenzéki oldalon.)  

ELNÖK: Köszönöm. Megadom a szót Kuncze Gábor belügyminiszter úrnak.  

KUNCZE GÁBOR belügyminiszter: Elnöknő! Tisztelt Képviselőtársaim! Tisztelt Képviselő 

Úr! Először is engedje meg, hogy a Kisgazdapárt és a Fidesz együttműködésének újabb szép 

példájaként örömöm fejezzem ki, hogy Torgyán József elnök úr helyett most éppen ön tartotta 

alkalmasnak a pillanatot arra, hogy lemondásra felszólítson. (Taps a kormánypárti oldalon. 

Varga Mihály: A tény attól még tény marad! Dr. Torgyán József: De nem fogadta meg a 

tanácsom, miniszter úr!)  

Ami a bűnügyi helyzet alakulását, illetve általában a statisztikákat illeti, én is hadd kezdjem 

azzal, hogy van ezeknek a statisztikáknak egy sajátosságuk, egy sajátos jellemzőjük, 

nevezetesen az, hogy egy-egy nyomozás befejezésekor kerül valami számbavételre a 

statisztikában. Ebből adódóan az első kilenc hónap statisztikájában megjelenő ismertté vált 

bűncselekmények nagy részét 1996-ban követték el. Olyan kimutatásokkal nem rendelkezünk, 

amelyek bármiben orientálnának minket az éppen aktuálisan zajló napi folyamatokkal 

kapcsolatban.  

Tény azonban, hogy hasonlóan a világ más országaihoz Magyarországon is enyhén emelkedik 

az ismertté vált bűncselekmények száma, ugyanakkor viszont az is tény, hogy ezek a 

statisztikák nem igazolják, hogy bármilyen kiugró jelenség jelent volna meg 1997-ben, ami 

eltérne akár az 1996-os, akár az 1995-ös folyamatoktól. Én persze akkor fogom azt mondani, 

hogy javult a közbiztonság, ha majd a polgárok biztonságérzete javul.  



Ugyanakkor viszont az a közvélemény kutatás, amire a képviselő úr hivatkozott, valami mást 

is jelöl, tisztelt képviselő úr, mert ha megnézi azt a táblázatot, akkor arra a következtetésre 

kell jutnia, hogy a közép kelet európai országok összehasonlításában a magyar állampolgárok 

sokkal kevésbé értékelik súlyosnak a bűnügyi helyzetet, mint ahogy az az összehasonlított 

országokban van. Ez talán jelzi, hogy e tekintetben bizonyos javulást figyelhetünk meg.  

Köszönöm a figyelmet. (Taps a kormánypárti oldalon.)  

ELNÖK: Én is köszönöm. Viszontválaszra adok szót Kövér László úrnak.  

DR. KÖVÉR LÁSZLÓ (Fidesz): Miniszter úr, sajnálattal állapítom meg, hogy az a korábbi 

szokása, mely szerint ahelyett, hogy válaszolna a kérdésre, megpróbálja humorral elütni a 

dolgot, azáltal, hogy romlott a humora amit már mások is észrevettek, még irritálóbbá vált 

azon polgárok számára, akik önt is és engem is ide küldtek ebbe a Házba.  

Jobban örültem volna, ha a kérdésemre válaszol. Ugyanis úgy látom, hogy önt részben a 

pártelnöki teendői, részben pedig Horn Gyula szinkronizálásának nehéz és terhes feladata 

megakadályozza abban, hogy belügyminiszteri tevékenységét kellő erőbedobással lássa el. 

(Mozgás és zaj a kormánypárti oldalon. Bekiabálás balról: Primitív!) Azt gondolom, talán erre 

kellene az energiáját összpontosítania.  

Másfelől pedig ami az ön által mondottakat a közvélemény kutatással kapcsolatban illeti, 

valóban lehet, hogy Boszniában egy kicsit rosszabbul ítélik meg a közbiztonságot. 

Szerencsére még nem tartunk ott, ahol a boszniai polgárok tartanak. S remélem, hogy ezt ha 

miniszterelnök helyettes úr tevékenysége nyomán nem is, de a következő ciklusban el is 

tudjuk kerülni. Köszönöm. (Taps az ellenzéki oldalon.)  

ELNÖK: Én is köszönöm. Viszontválasz illeti meg a miniszter urat.  

KUNCZE GÁBOR belügyminiszter: Elnöknő! Tisztelt Képviselőtársaim! Nem ugyanazok az 

emberek küldtek ide minket, tisztelt képviselő úr. Engem egy egyéni választókörzet 

választópolgárai, ön pedig egy lista segítségével jutott be. (Taps a kormánypárti oldalon.)  

Ugyanakkor azonban, visszatérve még mindig a statisztikai összehasonlításra, ha az az 

összehasonlítás a képviselő úrnak nem felel meg amelyre egyébként a kérdése feltételekor 

hivatkozott, akkor hadd lépjek át egy másik irányba és hadd mondjam azt, hogy minden 

nemzetközi statisztika azt erősíti, hogy Magyarország közbiztonságának a helyzete, 

Magyarországon a bűnözés helyzete megfelel az európai átlagnak, e tekintetben 

Magyarország mindenképpen állja az összehasonlítást. Ugyanakkor viszont még egyszer 

megismétlem ez minket természetesen nem kell hogy vigasztaljon, mert nekünk a saját 

problémáinkkal kell szembenéznünk. S akkor fogom majd azt mondani, hogy a helyzet javult, 

ha a polgárok biztonságérzete javul.  

Köszönöm szépen a figyelmüket. (Taps a kormánypárti oldalon.) 

 


